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  بار دیگر مساله استیضاح وزیر صمت در دستور کار مجلس 
شورای اسلامی قرار گرفته است. بی ثباتی در وضعیت بازار 
خودرو، کیفیت محصولات صنعتی، مشکلاتی که بر سر راه 
تولیدکنندگان کالا وجود دارد و ده ها  مورد دیگر می تواند 
علت استیضاح وزیر صمت باشد. یکی از مهم ترین دلایل 
نارضایتی مردم قیمت روزافزون خودرو است. خودرو که 
در بسیاری از کشورهای جهان یک کالای غیرسرمایه ای و 
مصرفی است و عمر یک اتومبیل در آن کشورها کمتر از  
یک دهه است، در ایران تبدیل به کالایی برای حفظ سرمایه 
شده است. در این دولت به رغم اینکه وعده هایی برای ثبات 
بازارهای مختلف داده شد اما شاهدیم که  اغلب بازارها 
خصوصا بازار مربوط به خرید و فروش خودرو بی ثبات است و 
امیدی به بهبود وضعیت این بازار وجود ندارد تا جایی که اگر 
از سال ها قبل خرید خانه به جهت سیاست های غیر اقتصادی 
به آرزویی برای مردم تبدیل شده بود هم اکنون خرید یک 
خودرو با کیفیت نه چندان مطلوب که استانداردهای آن 
با استانداردهای روز جهان فاصله دارد عملا برای طبقات 
متوسط هم امکان پذیر نیست. در سایر  بخش های مربوط 
به صنعت نیز وضعیت مطلوب نیست و تولیدکنندگان 
دغدغه های زیادی دارند. تهیه مواد اولیه، قطع برق  واحدهای 
تولیدی تنها نمونه ای از رنجی است که  تولیدکنندگان  
متحمل می شوند.  علت تمامی این مشکلات هم مشخص 
است؛ وزیر صمت  ضعیف ترین عملکرد  را در بین وزرای 
صمت دولت های گذشته داشته و کارنامه وی قابل مقایسه با 
وزرای سابق نیست.  مشخص نیست  انتخاب این وزیر با توجه 
به چه معیارهایی از سوی دولت بوده که تنها در مدت کمتر 
از 18 ماه قیمت خودروهای داخلی در این حد افزایش  پیدا 
کرده است.  با وجود تمامی این مشکلات برخی از نمایندگان 
مجلس  تصمیم گرفتند که استیضاح وزیر صمت را کلید 
بزنند اما  از قرار معلوم برخی از استیضاح کنندگان، امضایشان 
پای برگه استیضاح خشک نشده،  درخواست خود را پس 
گرفته اند. از این منظر حتی اگر استیضاح وزیر در مجلس 
اعلام وصول  و برگزار هم شود، بعید بود که  وزیر صمت با 
دست خالی  مجلس را ترک گوید. چرا که یک بار دیگر نیز  
نمایندگان مجلس تصمیم به استیضاح وزیر صمت گرفتند و 
نتوانستند وی را مورد بازخواست قرار داده و در نهایت جلسه 
استیضاح موجب یک امتیاز مثبت برای وزیر شد و وزیر صمت 
مجددا بر صندلی خود تکیه زد. آن استیضاح حتی نتوانست  
اتمام حجتی با وزیر باشد چرا که همان سیاست های گذشته 
ادامه یافت و وضعیت  بخش صمت به هیچ وجه بهبود نیافت. 
به نظر می رسد وزیر صمت از مصونیت برخوردار است که 
مجلس با وجود تمام جایگاه قانونی ای که دارد نتوانسته 
چالشی برای  وی ایجاد کند. چنین موضع گیری هایی  از 
مجلس که اقدام به استیضاح و فشار بر دولت می کند اما  در 
نهایت در جهت دولت حرکت  می نماید موجب می شود که  
شهروندان  از پیگیری اخبار مربوط به مجلس اجتناب کنند و 
این مساله  در حضور آنها در انتخابات مجلس تاثیرگذار باشد.

مجلسمنفعل،وزیرکمتوان
یادداشت

تسلیترئیسی
برایدرگذشتبراتیپور

درگذشت  پیامی  در  جمهور  رئیس 
شاعر انقلابی و پیشکسوت استاد عباس 
براتی پور را به خانواده محترم آن مرحوم 
و جامعه هنری و ادبی کشور تسلیت گفت. 
سید ابراهیم رئیسی در پیامی با تسلیت 
درگذشت شاعر انقلابی و پیشکسوت، 
استاد عباس براتی پور تصریح کرد: تربیت 
شاعران جوان از طریق هدایت جلسات نقد 
و بررسی شعر در حوزه هنری و بیش از یک 
دهه مدیریت جلسات شعر شاعران با رهبر 
معظم انقلاب بخشی از فعالیت های این 

شاعر با قریحه بود.

هکدوهواپیمای
جاسوسیدشمن

مدیرعامل شرکت صنایع الکترونیک 
ایران از هک دو هواپیمای جاسوسی دشمن 
توسط سامانه های جنگ الکترونیک ایرانی 
در نزدیکی مرزهای هوایی کشورمان خبر 
داد. امیر سرتیپ امیر رستگاری، درباره 
دستاوردهای این شرکت در حوزه جنگ 
الکترونیک گفت: امروز به جرأت می گویم 
سامانه های کشف و اقدام متقابل علیه 
باندهای فرکانسی که سامانه های جنگال 
روز دنیا در آنها کار می کند را در اختیار 
داریم ولی خیلی نمی توانیم این موضوع 
را باز کنیم. لذا قادریم تمام ابعاد امواج 
الکترومغناطیس دشمن را پایش کرده و 
متناسب با آن آفند کنیم. امیر رستگاری 
ادامه داد: چند وقت پیش یک هواپیمای 
دشمن در مرزهای FIR )مرز هوایی( 
ما حرکت و شروع به انتشار امواج برای 
جمع آوری اطلاعات کرد، ما این هواپیما 
را مختل کردیم اما خلبان دشمن فکر کرد 
که سیستمش دچار اشکال شده است با 
پایگاه تماس گرفت که سیستم من اشکال 
پیدا کرده و بر می گردم؛ ما این مکالماتش 
را در اختیار داریم. مدیرعامل صاایران 
تصریح کرد: فردای آن روز دو هواپیمای 
دیگر دشمن پرواز کردند و بال به بال هم 
شروع به پایش کردند، این دفعه هر دو را 
مختل کردیم چون در آن پهنای باند به این 

توانمندی دست پیدا کرده ایم.

کیفرخواست
برایششدلالارزی

دادستان تهران از صدور قرار جلب به 
دادرسی و کیفرخواست برای شش دلال 
ارزی و گرداننده کانال و گروه مجازی فعال 
در زمینه ارز خبر داد. علی صالحی اظهار کرد: 
قرار جلب به دادرسی و کیفرخواست برای ۶ 
دلال ارزی و گرداننده کانال و گروه مجازی 
فعال در زمینه ارز، صادر شد. وی  تصریح 
کرد: متهمان این پرونده که با اقدامات 
غیرقانونی خود موجب دامن زدن به اخلال 

در بازار و آشفتگی قیمت ارز شده بودند.

رئیسجمهورعراق
بهایرانسفرمیکند

حسین امیرعبداللهیان وزیر امور خارجه 
کشورمان و فواد حسین وزیر خارجه عراق 
در این تماس تلفنی در خصوص موضوعات 
متعددی از جمله مناسبات دوجانبه، اتحادیه 
اروپا، تحولات منطقه و اهمیت حفظ امنیت 
و ثبات منطقه و مبارزه با تروریسم رایزنی 
و تبادل نظر کردند. در همین ارتباط وزیر 
خارجه عراق ضمن ابراز خرسندی از آغاز 
مجدد روابط تهران و ریاض از سفر قریب 
الوقوع عبداللطیف رشید رئیس جمهور عراق 
به ایران خبر داد. در پایان این گفت وگو دو 
طرف بر گسترش روابط راهبردی  فیمابین 
و لزوم هماهنگی و رایزنی مستمر در مسایل 

مختلف تاکید کردند.

بایدهزینههایجرمدرجامعه
افزایشیابد

اولین گردهمایی معاونان اجتماعی و 
پیشگیری از وقوع جرم سراسر کشور در 
سال جاری با حضور معاون اجتماعی و 
پیشگیری از وقوع جرم قوه قضائیه و مدیران 
ارشد این معاونت برگزار شد. اصغر جهانگیر  
با اشاره به چالش های اجتماعی در سال 
گذشته بیان کرد: در سال جدید هم مسائل 
اقتصادی و هم مسائل اجتماعی ویژه ای 
داریم که سال گذشته شروع آن بود. باید 
کار مضاعفی را در دستور کار قرار دهیم تا 
با کاهش مشکلات و افزایش سرمایه های 
اجتماعی اجازه ندهیم دشمن از این خلأ ها 
سوءاستفاده کند. وی عنوان کرد: نگاه ما به 
انسان از جنبه های مختلف برنامه های ما را 
تغییر می دهد. اگر انسان را به عنوان موجود 
اقتصادی در نظر بگیریم، اقدامات پیشگیرانه 
باید بر اساس میزان نفع و ضرری که می تواند 
متوجه یک انسان باشد طراحی می شود. 
در حقیقت نرمی که در انسان اقتصادی 
تعیین می شود بر اساس نفع و ضرر است، 
یعنی باید هزینه های جرم در جامعه افزایش 
یابد؛ به نسبت منافعی که فرد از انجام جرم 
سود خواهد برد تا افراد از فکر ورود به جرم 

منصرف شوند. 

         علی قنبری
 اقتصاددان

ویــــژه
 جلال محمود زاده:  

درانتخابمدیران،افرادراخودیو
غیرخودیکردهاند

آرمان ملی: نماینده مردم مهاباد اظهار داشت:  زمانی 
که رئیس جمهور، در تابستان 1۴۰۰، کابینه اش را معرفی 
کرد، من 1۰دقیقه در مورد کلیات کابینه صحبت کردم و 
گفتم تیم اقتصادی که آقای رئیسی انتخاب کرده، کننده 
کار نیستند و توانمندی لازم را ندارند. ما در وضعیت خوبی 
به سر نمی بریم. در شرایط تحریم هستیم و تعاملات 
بین المللی ما ضعیف است. برجام و FATF را به نتیجه 
نرساندیم. این موارد مشکلات بزرگی هستند و آقای 
رئیس جمهور باید تیمی را بچیند که توانمند و قوی باشد. 
جلال محمودزاده گفت:  تیم اقتصادی دولت،  ناتوان است. 
آقای رئیسی باید کل این تیم اقتصادی و حتی معاون اول 
خودش را نیز عوض کند، چون این ها توانمندی موردنیاز 
را ندارند. دولت باید یک جراحی وسیع انجام دهد و اگر 
بخواهد در اقتصاد کشور، تحولی ایجاد کند و مردم کمی 
رنگ آرامش ببینند و بر اساس شعار سال، تورم را مهار کند 
و تولید را ارتقا دهد، نیازش این است که افراد کاربلد تر و 
قوی تر را بر سر کار بگذارد. متاسفانه، مشکلی که دولت در 
انتخاب افراد دارد این است که دایره انتخابش محدود است 
و فقط به دنبال افراد خودی هستند حتی این حساسیت 
در مورد دهیار ها و رئیس ادارات جزء شهرستان ها نیز 
وجود دارد. عضو مجمع نمایندگان استان آذربایجان 
غربی می گوید: دولت در انتخاب مدیران، افراد را خودی و 
غیرخودی کرده است. از این رو، درصدی از مدیران جامعه 
را از گردونه خارج کرده اند؛ یعنی این ها را از قطار اجرایی 
کشور پیاده کردند، با وجود اینکه بسیاری از این افراد، 
توانمند هستند و می توانند برای کشور مفید واقع شوند و 
حتی انقلابی هستند و تجربه دارند و در دولت های قبل هم 
کار کرده اند، ولی چون در دایره حامیان در زمان انتخابات 
نبوده اند، این ها را کنار زده و از این افراد با تجربه استفاده 
نمی کنند، بنابراین با توجه به دایره ای که دولت از مدیران 
اجرایی برای خودش ترسیم کرده است، نمی توان امیدوار 
بود مشکلات حل شود. دبیر کمیسیون کشاورزی مجلس 
بیان کرد: وقتی یک وزیر استیضاح یا برکنار می شود باید 
یکی روی کار بیاید که از قبلی یک سر و گردن بالاتر باشد 
نه اینکه پایین تر. این ها وزیر را برداشتند 
و بعد معاونش را جای او گذاشتند. این 
اتفاق در وزارت جهاد کشاورزی و 
آموزش و پرورش رخ داده است.. وی 
تصریح کرد: حال، نتیجه خارج کردن 
افراد خوب از گردونه مدیریت 

کشور، همین می شود.

  آرمان ملی: رئیس قوه قضائیه با 
اشاره به فرمایشات اخیر مقام معظم 
رهبری مبنی بر ضرورت هماهنگی و 
هم افزایی هرچه بیشتر قوای سه گانه 
و تمرکز بر حل مسأله نخست کشور و 
پرهیز از حواشی، گفت: امروز مسأله 
نخست کشور، مسأله اقتصادی و 
معیشت مردم و مهار تورم و رشد 
تولید است؛ قوای سه گانه باید در 
این رابطه با یکدیگر هماهنگی و 
هم افزایی کامل داشته باشند و مقام 
معظم رهبری، در دو فاصله کوتاه، 
در این خصوص فرمایشاتی داشتند. 
حجت الاسلام والمسلمین محسنی 
اژه ای، گفت: من باور دارم که در میان 
قوای سه گانه برای تمرکز بر حل 
مسأله نخست کشور که همان مهار 
تورم و رشد تولید است، همدلی و 
اراده وجود دارد؛ اما وقتی مقام معظم 
رهبری با آن نگاه جامع و کلانی که 
دارند، در دو فاصله نزدیک به هم، 
بر ضرورت همکاری کامل قوای 
سه گانه تاکید می کنند، مشخص 
می شود که خلأ هایی در این زمینه 
وجود دارد؛ به ویژه آنکه معظم له در 
خطبه های نماز عید سعید فطر بر 
این مقوله تاکید فرمودند، که همین 
امر نشان از اهمیت بالای موضوع 
دارد. وی بیان داشت: هماهنگی و 
هم افزایی قوای سه گانه برای تمرکز 
بر حل مسأله نخست کشور و عمل 
به فرمایش مقام معظم رهبری در 
و  گفتن  به صرفِ  این خصوص، 

حرف زدن از هماهنگی و هم افزایی، 
به  نیاز  بلکه  نیست  تحقق  قابل 
سازوکار و برنامه عملیاتی در این 
خصوص است؛ لذا همه مسئولان 
قضائی در این رابطه نقطه نظرات 
خود را در اسرع وقت ارائه دهند تا 
نخست، سازوکار عملیاتی افزایش 
هماهنگی و هم افزایی در داخل 
قوه و سپس با قوای دیگر، تمهید 
شود. رئیس قوه قضائیه در ادامه 
به تبیین و تشریح برخی مقولات 
مرتبط با راهکارهای عملی افزایش 
هماهنگی و هم افزایی قوا پرداخت 
و بیان کرد: یکی از مواردی که 
درخصوص موضوع فوق الذکر مؤثر 
خواهد بود، آن است که این همفکری 
و همکاری موجود در میان سران 
قوا، به زیرمجموعه های آنها و همه 
بخش های قوای سه گانه تسرّی یابد؛ 
چنانچه رئیس یک قوه در خصوص 
یکی از موضوعات مرتبط با مسأله 
نخست کشور و راهکار رفع و حل 
آن، یک فکر و دیدگاه مجزا نسبت 

به زیرمجموعه خود داشته باشد، 
در آن صورت امور به درستی پیش 
نمی رود؛ باید در همه بخش های 
قوا، دیدگاه ها و راهکارها جهت رفع 
مسائل و مشکلات و تحقق شعار سال 
)مهار تورم و رشد تولید(، نزدیک 
شوند. رئیس دستگاه قضا تصریح 
کرد: موضوع مهم دیگری که در این 
فقره قابل ذکر است، آن است که باید 
قصد و هدف اصلی ما، کسب رضای 
الهی و خدمت به مردم و کاستن از 
آلام مردم باشد؛ برای مثال، در امر 
مقابله با فساد، هدف ما ریشه کن 
کردن و رفع فساد باشد، نه اینکه 
بخواهیم مچ گیری کنیم یا توپ را 
به زمین دستگاهی دیگر بیندازیم 
یا اینکه منیّت داشته باشیم و بگوییم 
این ما بودیم که فلان فساد را اعلام 
کردیم! آنچه مهم است، رفع فساد و 
مقابله با فساد است. محسنی اژه ای 
ادامه داد: باید با همفکری و اتخاذ 
تمهیداتی، کمک رسانی و مساعدت 
قوای سه گانه به همدیگر را در ضمن 

حفظ استقلال شان، هرچه بیشتر 
و افزون تر، محقق کنیم؛ در اینجا 
باید توجه داشت که این مساعدت و 
کمک کردن قوای سه گانه، به معنای 
نادیده گرفتن عیوب و اشکالات 
همدیگر نیست؛ بلکه می خواهیم 
تلاش کنیم در راستای تمرکز بر 
حل مسأله نخست کشور که همان 
مهار تورم و رشد تولید است، عیوب 
و اشکالات یکدیگر را رفع کنیم، به 
گونه ای که در این مسیر، تنازع و 
تخاصم و برخوردی ایجاد نگردد. 
محسنی اژه ای در ادامه به تبیین و 
تشریح مصادیقی مرتبط با تحقق 
شعار سال )مهار تورم و رشد تولید( 
به ویژه مقولات »ارزی« و »بانکی« 
پرداخت و گفت: باید بررسی دقیق 
و همه جانبه داشته باشیم که قوه 
قضائیه چگونه می تواند کمک رسانی 
و همکاری و هم افزایی خود را در 
مقولات »ارزی« و»بانکی« بیشتر 
کند تا توان تولیدی کشور تقویت 
شود و تورم کاهشی گردد. رئیس 
قوه قضائیه در تشریح مقوله مقابله 
با فساد نیز ابراز داشت: فساد امری 
مسری است و اگر جلوی آن گرفته 
دیگر  بخش  به  بخشی  از  نشود، 
سرایت خواهد کرد؛ ما باید در بحث 
مقابله با فساد، اولویت ها را مشخص 
کنیم؛ باید نحوه برخورد با فساد به 
گونه ای باشد که اگر نیاز به جراحی 
شد، این جراحی سبب مرگ یا 

طولانی شدن دوران نقاهت نشود. 

 رئیس قوه قضائیه: 

میان قوای سه گانه همدلی وجود دارد
 سهم خواهی ها جای

شایسته سالاری را گرفته است

  فعال سیاسی گفت: »تغییرات در 
دولت های دیگر هم انجام می شده 
است اما نقطه مثبت دولت آقای 
رئیسی این است که با نیروهایی 
که توان لازم را ندارند، تعارف ندارد 
و نشان داده است اگر وزیری نتواند 
خوب کار کند، تغییر می کند. اما 
یک پرسش مهم هم وجود دارد؛ 
اینکه چرا در ابتدای دولت ارزیابی 
دقیقی بر نیروهایی که بنا بود وزیر 
شوند، صورت نگرفت؟ امیررضا 
واعظ آشتیانی گفت: »من امیدوارم 
شرایط بهتر شود. به هر حال در 
و  کشاورزی  حوزه های صنعت، 
چند حوزه دیگر مشکلات زیادی 
وجود داشت. واقعیت این است اگر 
بخواهیم سهمی از اقتصاد جهانی 
داشته باشیم باید تیم اقتصادی 
قوی ای در دولت حضور داشته 
باشند و باید مدیرانی شجاع، دلسوز 
و قانونمدار کار کنند. امروز جبهه 
اصولگرایی هم چند طیف شده است 
و همین شکل گیری زاویه ها باعث 
می شود افراد متعهد کنار گذاشته 
جای  سهم خواهی ها  و  شوند 

شایسته سالاری را بگیرد.« 

   »تحریم« سیاست سیری ناپذیر غربی ها 
نسبت به ایران است که در دهه ها، سال ها  و 
مقاطع مختلف به بهانه ها و انحای مختلف علیه 
کشورمان اعمال شده است. حال تفاوتی هم 
نمی کرده که تحریم بابت مسائل هسته ای باشد، 
مسائل حقوق بشر، یا... چرا که غربی ها نشان 
داده اند در هر زمان که نتوانند آنطور که باید و 
شاید تعامل مد نظر خود را با ایران داشته باشند 
و رویکردهای خود را پیش ببرند بی استثنا 
و بلافاصله دست به اعمال تحریم علیه ایران 
می زنند. می توان گفت که بیشترین تحریم ها از 
ابتدای انقلاب تاکنو ن علیه کشورمان از سوی 
ایالات متحده آمریکا صورت گرفته است که 
شاید مهم ترین آنها را بتوان تحریم های داماتو، 
آیسا و کاتسا دانست. هر چند که جدای از این ساز 
و کار تحریمی؛ آمریکایی تحریم های دیگری هم 
به صورت افراد حقیقی یا سازمان ها و شرکت ها 
اعمال کرده اند. اما دسته دیگری از تحریم ها از 
سوی اتحادیه اروپا و کشورهای اروپایی علیه 

کشورمان اعمال شده که این دسته از تحریم ها 
بیشتر طی یک دهه اخیر بوده  و به ویژه نقش 
پر رنگ تحریم های اروپایی را می توان در ایام ۶ 
ماهه دوم سال گذشته قلمداد کرد. جایی که پس 
از تحولات داخلی ایران، اروپایی به بهانه مسائل 
حقوق بشر و همراهی با معترضان دورهای 
مختلفی از تحریم های ایران را به اجرا گذاشتند و 
کشورهای همچون کانادا نیز به این سازو کارهای 
تحریم اضافه شدند. این در حالی است که به نظر 
می رسد دیگر تحریم های این چنینی اعتبار 
و تاثیر خود را از دست داده و روزهای طلایی 
تحریم های بین المللی، ایالات متحده  و اروپایی ها  
به زودی به پایان خواهد رسید. چرا که با افزایش 
تحریم ها بسیاری از کشورهای مورد تحریم مثل 
ایران شروع به مقاوم کردن اقتصاد خود کرده اند.

  تحریم های جدید 
وزارت امور خارجه انگلیس اعلام کرد که به 
همراه آمریکا و اتحادیه اروپا برخی از مقامات 
سپاه پاسداران ایران را به دلایل حقوق بشری 

تحریم کرده است. در ادامه رویکرد مداخله جویانه 
آمریکا و متحدان و شرکای اروپایی آن درباره 
امور داخلی ایران به بهانه »نقض حقوق بشر« 
در ایران، وزارت امور خارجه انگلیس دیروز در 
بیانیه ای اعلام کرد: انگلیس، آمریکا و اتحادیه 
اروپا تحریم های بیشتری را علیه مقامات حکومت 
ایران اعمال می کنند که مسئول نقض حقوق 

بشر هستند. 
 تحریم شورای اروپا

شورای اروپا اعلام کرد که چند فرد و یک 
نهاد ایرانی را به دلایل حقوق بشری تحریم 
کرده است. شورای اروپا با تداوم اتخاذ رویکرد 
مداخله جویانه درباره امور داخلی ایران که در 
چند ماه گذشته با اعمال تحریم ها علیه مقامات 
و نهادهای ایرانی به بهانه های حقوق بشری 
همراه بود، دیروز اعلام کرد که هشت فرد و یک 
نهاد ایرانی را تحریم کرده و دلیل آن را مسئول 
بودن در قبال آن چه »نقض جدی حقوق بشر در 

ایران« خواند، عنوان کرد..

 نقض حقوق بشر بهانه همیشگی غربی ها

تحریم های جدید انگلیس، آمریکا و اتحادیه اروپا علیه ایران

»آرمان ملی« از انفعال دستگاه های اجرایی و نظارتی در سامان دادن به مشکلات گزارش می دهد

دولت و مجلس چه می کنند؟

مشکلات با استیضاح 
بیشتر می شود

لزوم انسجام حقوقی 
دولت

حزب  مرکزی  شورای  عضو   
و  اسلامی گفت: مجلس  مؤتلفه 
دولت باید تمرکز خود را در جهت 
تحقق شعار سال و حل مشکلات 
اقتصادی و رشد تولید بگذارند تا 
بتوانیم از شرایط بحرانی حال حاضر 
عبور کنیم. حمیدرضا ترقی بیان 
کرد: این همفکری دستگاه های 
اجرایی و قانونگذاری می تواند کمک 
بسیار خوبی در زمینه رفع مشکلات 
روزمره ای که مردم با آن سر و کار 
دارند بکند. ترقی عنوان کرد: نکته 
دوم این است که به جای استیضاح و 
گرفتن وقت دولت به واسطه مسائلی 
درخصوص استیضاح و سوال از وزرا، 
مناسب است که بخش های نظارتی 
مجلس در جهت رفع مشکلات و 
چاره اندیشی برای مشکلات بخش ها 
و وزارتخانه ها وارد عمل شده و اقدام 
کنند و از طریق استیضاح مشکلات 

جامعه و دولت را بیشتر نکنند. 

 معاون حقوقی رئیس جمهور 
کندی در حصول نتیجه در برخی 
پرونده های حقوقی را ناشی از 
قراردادهایی دانست که در گذشته 
به امضا رسیده اند و گفت: راهکار 
برون رفت از این مسأله انسجام 
حقوقی دولت است. محمد دهقان 
شکل گیری  ضرورت  درباره 
سازمان حقوقی منسجم در دولت، 
گفت: منظور از »سازمان حقوقی 
سازمانی  تشکل  یک  دولت« 
انسجام  منظور  بلکه  نیست، 
حقوقی در مجموعه دولت است 
که بخش های حقوقی دستگاه ها 
باید به هم پیوسته باشند. معاون 
حقوقی رئیس جمهور ادامه داد: 
کشور  اموال  از  مهمی  بخش 
به دلیل نبود انسجام حقوقی در 
معرض سوءاستفاده گران قرار 
می گیرد و به خاطر دعاوی حقوقی 
شاهد  بعضاً  مختلف،  نهادهای 

تضییع حقوق دولت هستیم. 

  آرمان ملی- احسان اسقایی: سال 
نکو از بهارش پیداست و بهار امسال برابر 
است با وضعیت نه چندان مطلوب قیمت ها؛ 
از افزایش سرسام آور قیمت اجاره تا افزایش 
قیمت خودرو. کارشناسان اقتصادی بعد از 
تصویب بودجه 1۴۰2  اعلام کرده بودند که 
سال جدید، سال خوبی از نظر افزایش قیمت ها 
نخواهد بود. همه  مشکل هم افزایش قیمت ها 
نیست. برخی کالاها به رغم افزایش قیمت؛ 
نایاب هم شده است. محافل خبری نوشته اند 
مرغ در بازار نایاب شده است. تسنیم آورده: 
»کاهش عرضه مرغ در بازار زمینه سوءاستفاده 
برخی واحد های صنفی مرغ فروشی را فراهم 
کرده است و علاوه بر گرانفروشی، بعضی از 
واحد ها از فروش مرغ کامل خودداری کرده 
و با خرد کردن، آن را با قیمت هایی بالاتر به 
فروش می رسانند. تولید مرغ در فروردین 
ماه سال جاری ۹۵ میلیون قطعه بوده که 
برنامه ریزی  از  کمتر  قطعه  میلیون   1۵
11۰میلیون قطعه ای برای این ماه است که 
درباره دلیل این کاهش می توان به کمبود 
عرضه نهاده در ماه های پایانی سال قبل اشاره 
کرد.«. از سوی دیگر برخی گزارش ها از افزایش 
بی ضابطه قیمت اجاره بهای آپارتمان در تهران 
خبر می دهند. به طوری که روند مهاجرت 
مستاجران از محله های جنوب شهر و کمتر 
برخوردار به شهرهای اطراف تهران سرعت 
گرفته است و این مورد موجب شده عملا  
قیمت اجاره در شهرهای کوچک اطراف تهران 
به صورت سرسام آور افزایش پیدا کند. این در 
حالی است که بر اساس آمارهای منتشر شده 
حدود ۵1 درصد پایتخت نشینان اجاره نشین 
هستند.  این دو مورد را اگر در کنار قیمت 
خودرو بگذاریم و کمی هم نمک افزایش قیمت 
خوراکی ها را به آن بیفزایم، آنگاه  این سوال در 

ذهن ها نقش می بندد  که دولت واقعا کجاست؟
  مسکن هایی برای کاهش درد

 به هر میزان به اردیبهشت و خرداد ماه 
نزدیک می شویم، شاهد افزایش قیمت ها  در 
بازار اجاره خواهیم بود و در طول سال های 
گذشته که هم وضعیت اقتصادی مطلوب نبود 
و هم اینکه کرونا  و تعطیلی ها و شرایط قرنطینه 
نفس اقتصاد را گرفته بود؛ دولت تلاش کرد 
برای افزایش سقف اجاره ها ارقام  و درصدی را 
اعلام کند. سیاستگذاری ای که از سوی جامعه 
بدون هیچ گونه ملاحظه ای کنار گذاشته شد. 
امسال هم خبر می رسد که رئیس جمهور قرار 
است در بازار اجاره دخالت کند. ایلنا  از قول 
احمد دنیا مالی عضو شورای عالی مسکن از 
دستور رئیس جمهوری از افزایش رقم وام 
ودیعه مسکن برای مستاجران خبر داد. این 
خبر نشان می دهد که مسئولین و رئیس جمهور 
خود در جریان سطح افزایش قیمت ها قرار 
دارند و به خوبی می دانند که جهش ها در بازار  
اجاره بهای مسکن آنقدر بالاست که شرایط 
اقتصادی مردم کفاف افزایش ها را نمی دهد. 
از این منظر مسئولین در نظر دارند  از طریق 
پرداخت وام بر میزان قدرت اقتصادی خانواده ها 
بیفزایند. اقدامی که  به نظر تنها یک مسکن 
است. چرا که ضمن اینکه شهروندان دریافت 
کننده  این وام باید بخشی از درآمد خود را به 
منظور پرداخت قسط وام ودیعه بپردازند؛  اصل 
تزریق  مبالغ این وام ها به بازار ، موجب رشد 
نقدینگی و در نهایت افزایش تورم خواهد شد 
که بیش از هر قشری طبقه مستاجر  را با آسیب 
روبرو می کند. این اقدامات مٌسکن هایی است 
که دولت آن را برای مردم تجویز کرده است تا 
درد ناشی از تورم در جامعه کاهش یابد اما چه 
زمانی خود این مسکن ها موجب بیماری  بیشتر 

خواهد، فعلا معلوم نیست.

  ریشه دردها کجاست؟
این روزها اگر از شهروندان عادی هم بپرسید 
که چرا  وضعیت اقتصادی اینگونه شده است 
پاسخ خواهند داد دو عنصر ناتوانی برخی 
مدیران و تحریم ، علت وضعیت کنونی است. 
اگر چه دولت در  مقطعی تلاش کرد زمینه های 
لازم برای رفع تحریم ها را فراهم کند اما واقعیت 
آن است که امروز  هرگونه زمینه مفاهمه 
برای رفع تحریم ها از بین رفته است. دولت 
نمی خواهد بپذیرد که تیم کنونی  مذاکره، از 
توان چانه زنی برای رفع تحریم ها برخوردار 
نیست چرا که اگر اینگونه بود شاهد تحولاتی 
در دستگاه سیاست خارجی و تیم مذاکره 

کننده بودیم.    
  دولت و مجلس چه می کند؟

 در چنین شرایطی که انتظار برای بهبود 
وجود دارد ، مشخص نیست دولت چه موضعی 
دارد؟  برخی وزرا و معاونان رئیس جمهور کنار 
گذاشته شده اند اما  هر شخصی به جای آنها 
نشسته وجه متمایزی از مدیران قبلی ندارد. 
مجلس نیز در چنین شرایطی هیچ اقدامی 
در اجرای وظایف قانونی خود انجام نمی  دهد. 
در مجلس نه خبری از استیضاح وزیری است 
و نه حتی پرسشی از آنها که چه می کنید و نه 
اینکه این توان  در نمایندگان دیده می شود که 
بخواهند به مسائل مختلف کشور ورود کرده  و 
از مسئولین بازخواست کنند. آنچه امروز مورد 
انتظار است سوال از رئیس جمهور است که  
دولت چه استراتژی ای را برای بهبود شرایط 
اقتصادی در نظر دارد و فشار بر وزراست که چرا 
در روند  بهبود  اقتصاد کار نمی شود. مجلس 
عهد اخوت با دولت بسته است و اگر نگوییم 
فاصله ای بین مجلس و دولت نیست می توانیم 
اعلام کنیم مجلس در برابر ناکامی های دولت 

سکوت کرده است.


